
       

   
Komolyzenei koncerttel zárult az MTÜ novemberi rendezvénysorozata 

A honfoglalás kori énekmondástól a műemlékvédelmen, mikotoxinokon, kemofóbián, utazási medicinán és a fúziós kutatások 

helyzetén át a kutatónők karrierrel és családdal kapcsolatos dilemmájáig és az amerikai elnökválasztásig a legkülönbözőbb témákat 

ölelte fel a Magyar Tudomány Ünnepe 2024-ben. Az MTA programsorozata ünnepi koncerttel zárult a Pesti Vigadóban. […] 

Tudományünnepi programok és videók az elhangzott előadásokról…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Domus Café a Domus 'Collegium Hungaricum'-ban 

Szeretettel meghívjuk a kedves érdeklődőket következő Domus Café-rendezvényünkre, Képes-zenés Domus-délutánunkra. Egyed 

Emese meghívottja Forró Ágnes kolozsvári keramikus, grafikus, művészetterapeuta. Fuvolán közreműködik Réman Zsófia, a 

Budafoki Dohnányi Zenekar művésze. Időpont: 2024. december 10., 17.00 óra…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > 

Magyar Tudomány 2024/12 és különszáma 

A Magyar Tudomány 2024. decemberi lapszáma és különszáma kiemelt figyelmet szentel a 2025-ös akadémiai tagválasztásra 

ajánlott személyek névsorának. A rendes, levelező, külső és tiszteleti tagok ajánlottjait tudományos osztályonként bemutató 

összeállítás mellett különszám is megjelent, amely a jelöltek névsorán túl a Magyar Tudományos Akadémia fontos képviselőinek 

köszöntőit és gondolatait tartalmazza. […] Freund Tamás, az MTA elnökének üdvözlő beszéde, amely hangsúlyozza a tagválasztás 

fontosságát a tudomány fejlődése szempontjából. Kamarás Katalin, az MTA Doktori Tanácsának elnöke külön írásában méltatja a 

jelöltek tudományos munkásságát, és felhívja a figyelmet az Akadémia közösségének szakmai erejére…” Forrás: MTA.hu: teljes 

cikk > teljes cikk 2 > 

Andreanum 800. Nemzetközi konferencia az erdélyi szászok középkori történelméről 

Az Erdélyi Múzeum-Egyesület Jakó Zsigmond Kutatóintézete és a Babeș-Bolyai Tudományegyetem Történelem-Filozófia Karán 

működő Kolozsvári Magyar Történeti Intézet az erdélyi szászok 1224. évi kiváltságlevelének 800. évfordulója alkalmából 

nemzetközi konferenciát szervez neves szász, magyar és román történészek részvételével. Az előadók, többek között, az Andreanum 

keletkezésével, hagyományozódásával és emlékezetével kapcsolatos kérdéseket boncolgatnak, továbbá azt mutatják be, hogy annak 

egyes rendelkezései miként valósultak meg és fejlődtek tovább a szász közösség középkori története során, egészen a Szász 

Önkormányzat 1486. évi kiteljesedéséig. […] Az eseményre december 12-én, csütörtökön, reggel 9 órától a Babeș-Bolyai 

Tudományegyetem „I. Ferdinánd király” dísztermében, Kolozsváron kerül megrendezésre…” Forrás: EME.ro: teljes cikk >  

Beszámoló: Irodalom szekció: Nők műveltsége – nők a műveltségért 

Az Erdélyi Múzeum-Egyesület I., Bölcsészet-Nyelv- és Történettudományi Szakosztálya szervezésében, A magyar tudomány napja 

Erdélyben rendezvénysorozat keretében 2024. november 23-án került megrendezésre a „Nők műveltsége – nők a műveltségért” 

címen meghirdetett konferencia, amely egy kifejezetten színes előadássorozatot kínált a résztvevők számára. Egy plenáris előadás 

és tíz húsz perces előadás járta körül a női műveltség témáját. A délelőtti program a Babeș–Bolyai Tudományegyetem 

Bölcsésztudományi Karán zajlott, majd a délutáni szekció az Erdélyi Múzeum-Egyesület székházában kapott helyet. A résztvevőket 

Biró Annamária, az EME kiadójának vezetője köszöntötte. Ezt követően kezdetét vette az előadások sorozata…” Forrás: EME.ro: 

teljes cikk > 

Beszámoló: 23. Erdélyi Természettudományi Konferencia 

A Magyar Tudomány Napja Erdélyben 23. fórumának részeként, a Természettudományi Szakosztály által került megszervezésre a 

„23. Természettudományi Konferencia”, melynek a Babeș-Bolyai Tudományegyetem Kémia és Vegyészmérnöki kara biztosított 

helyszínt. […] A konferencia meghívottjai voltak Virág Piroska és Patkó Ferenc, akik a biológia tudományának magas színvonalú 

kutatási aspektusait mutatták be. Továbbá, megtekinthető volt még 10 egyetemi hallgató, és 8 doktorandusz előadása, más neves 

oktatók kutatásaival együtt…” Forrás: EME.ro: teljes cikk > 

SUMMA Szathmáry Eörs evolúcióbiológussal 

Az emberiség ellen, a civilizáció összeomlása irányába hatnak a mai életünket meghatározó tényezők - állítja Szathmáry Eörs 

világhírű evolúcióbiológus, aki a Kolozsvári Akadémiai Bizottság és a Babeş-Bolyai Tudományegyetem meghívására érkezett 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 

 2024. december 2. 
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https://mta.hu/tudomanyunnep2024/egy-honap-tudomany-utan-muveszet-komolyzenei-koncerttel-zarult-az-mtu-novemberi-rendezvenysorozata-114102
https://mta.hu/tudomanyunnep2024/tudomanyunnepi-programok-es-videon-az-elhangzott-eloadasok-114020
https://mta.hu/magyar-tudomanyossag-kulfoldon/domus-cafe-rendezvenysorozat-105274
https://mersz.hu/magyar-tudomany-202412/
https://mersz.hu/magyar-tudomany-202412/
https://mersz.hu/magyar-tudomany-2024-kulonszam/
https://eme.ro/esemeny/andreanum-800-nemzetkozi-konferencia-az-erdelyi-szaszok-kozepkori-tortenelmerol
https://eme.ro/hir/irodalom-szekcio-nok-muveltsege-nok-a-muveltsegert-beszamolo
https://eme.ro/hir/beszamolo-23-erdelyi-termeszettudomanyi-konferencia
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Kolozsvárra. Pákai Enikő Szathmáry Eörssel MiniLife: az élet mesterséges szintézise címmel tartott előadása előtt ült le beszélgetni 

a SUMMA sorozat keretében…” Forrás: KAB.ro: teljes cikk > 

 

Újabb tüntetés Újvidéken a tragédia után egy hónappal 

Már egy hónapja, hogy az újvidéki vasútállomáson leomlott az épület bejárati oldala felett húzódó tetőszerkezet, ami 15 ember 

halálát okozta, ketten pedig súlyos sérüléseket szenvedtek. Azóta számos tüntetént tartottak a tartományi székvárosban. [...] A 

követelések nem változtak. Továbbra is a vasútállomás és az Újvidék–Szabadka közötti vasút felújítására vonatkozó titkos 

szerződések és dokumentumok nyilvánosságra hozatalát kérik. [...] Slavica Đukić Dejanović oktatási miniszter elítélte a „diákok 

politikai célokra való felhasználását”. Mint mondta, a tanulók tüntetésekre való kényszerítése elfogadhatatlan…” Vajma.info: teljes 

cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > teljes cikk 4 > teljes cikk 5 > 

Szigorúbb büntetés az közérdekű alkalmazottakat sértő erőszakoskodónak 

A köztársasági képviselőház szerdán megszavazta a büntetőjogi törvény módosításának javaslatát. Ennek köszönhetően szigorúbb 

büntetésben részesülhet az, aki az egészségügyi dolgozókra, a tanárokra, vagy a szociális munkásokra támad. A törvény módosítását 

az érdekszervezetek követelték. [...] Újdonság, hogy nemcsak az iskolában történt támadást veszik figyelembe, hanem az iskolán és 

tanórán kívüli támadást is, illetve azt is, hogy az erőszakoskodó már nem az iskola tanulója, de a támadás a korábbi tanár-diák 

viszonyhoz köthető…” Magyarszo.rs: teljes cikk > 

Iskolanapot ünnepelt a Mezőgazdasági Iskola és Diákotthon 

Évről évre igyekszik méltó módon megünnepelni a Mezőgazdasági Iskola és Diákotthon az intézmény napját, az idei november 28-

ai alkalom az oktatási intézmény 63. születésnapja volt. Horváth Zsolt iskolaigazgatótól megtudtuk, hogy a hagyományokkal 

összhangban ezúttal is színes programmal készültek, amelynek középpontjában a diákok álltak. […] A nap fénypontját a végzős 

tanulóink számára tartott Üzleti tervem elnevezésű verseny jelentette – mondta az igazgató. Ezúttal 5 magyar és 4 szerb nyelvű 

előadást hallgathatott meg a zsűri – tudtuk meg a diákok egy részét felkészítő Lőrik Lajostól…” Magyarszo.rs: teljes cikk > 

Előadások: Vajdasági magyar színháztörténet más megközelítésből 

Az újvidéki Bölcsészettudományi Kar Magyar Nyelv és Irodalmi Tanszékén megtartották a Színháztörténeti Digitális Háló 

elnevezésű műhelykonferenciát, ahol Oláh Tamás színháztörténész, dramaturg, az MTA külső köztestületének tagja, Góli Kornélia 

teatrológus, egyetemi tanár és dramaturg, Táborosi Margaréta színésznő, rendező, egyetemi tanár és Tóth Ágota egyetemi tanár 

mutatták be kutatásaik gyümölcsét. [...] A projekt elnevezése Vajdasági magyar színháztörténet ‒ Philther. A Philther-módszer egy 

innovatív színháztörténeti megközelítés, amely a színház múltját a digitális kultúra eszközeivel tárja fel. […] Az eszközkészlet 

felhasználásával történő kutatócsoport hatodik éve működik Vajdaságban, a Magyar Tanszéken az újvidéki Művészeti Akadémia 

tanárainak a bevonásával…” Magyarszo.rs: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Zentán bemutatták a VMMI Nagy háború sorozatának nyolcadik kötetét 

Csütörtök este a Vajdasági Magyar Művelődési Intézet oszlopcsarnokában mutatták be Molnár Tibor legújabb kötetét. A Magányos 

sír... - Első világháborús osztrák–magyar katonai temetők, emlékművek a mai Vajdaságban és Belgrádban című könyv szerzőjével 

és Hajnal Jenővel, a kiadvány szerkesztőjével Ternovácz István, az Újvidéki Rádió újságírója-riportere beszélgetett. […] A Zentai 

Történelmi Levéltár fő levéltárosa, aki helytörténész is, hírportálunknak elmondta, hogy a kiadvány több évig tartó kutatómunka 

eredménye…” Vajma.info: teljes cikk > 

Kétnyelvű kiadvány a nagykikindai jótékonysági nőegyletekről 

A magyar, német és izraelita jótékonysági nőegyletek Nagykikindán 1873 és 1945 között elnevezésű kétnyelvű kiadvány a település 

történetén keresztül vizsgálja a nőjogi aktivisták és humanitárius szervezetek tevékenységét. A magyar és szerb nyelvű könyv a 

nagykikindai Történeti Levéltár gondozásában látott napvilágot. [...] A könyv szerzője, Srđan Sivčev, munkáját Ember Krisztina, a 

nagykikindai Jovan Popović Népkönyvtár könyvtárosa fordította le magyar nyelvre…” Rtv.rs: teljes cikk > 

 

https://kab.ro/hirek/hir/summa-szathmary-eors-evoluciobiologussal-1735
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/30186/Ujabb-tuntetes-Ujvideken-a-tragedia-utan-egy-honappal.html
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/30186/Ujabb-tuntetes-Ujvideken-a-tragedia-utan-egy-honappal.html
https://www.magyarszo.rs/kozelet/a.318991/Voros-szinure-festettek-az-ujvideki-Szabadsag-teret-VIDEO
https://www.magyarszo.rs/kozelet/a.318939/Dukic-Dejanovic-Elfogadhatatlan-a-diakoknak-a-tuntetesekre-valo-kenyszeritese
https://szmsz.press/2024/12/01/elnok-ur-kepzelje-el-hogy-az-edesapja-fekszik-a-motorhazteton/
https://szmsz.press/2024/11/30/nem-banjuk-tudatosan-hoztuk-meg-a-dontest-hogy-kialljunk/
https://www.magyarszo.rs/kozelet/oktatas/a.318925/Szigoru-buntetes-az-eroszakoskodonak
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/topolya/a.318909/Kozeppontban-a-diakok
https://www.magyarszo.rs/kultura/a.318974/Mi-az-a-Philther-modszer
https://www.rtv.rs/hu/kultúra/színháztörténeti-műhelykonferenciát-és-könyvbemutatót-tartottak-a-magyar-tanszéken_1588232.html
https://www.vajma.info/cikk/kultura/16538/Zentan-bemutattak-a-VMMI-Nagy-haboru-sorozatanak-nyolcadik-kotetet.html
https://www.rtv.rs/hu/vajdaság/kétnyelvű-kiadvány-a-nagykikindai-jótékonysági-nőegyletekről_1588827.html
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Harminc éves a Vajdasági Magyar Versmondók Egyesülete 

Jubileumi ünnepséggel folytatódott a 28. Dudás Kálmán Nemzeti Vers- és Prózamondó Találkozó programsorozata szombat este 

Bácsfeketehegyen. Miután kiderült, hogy kik jutottak be a vasárnapi döntőbe, megzenésített verseket hallhatott a közönség. […] 

Nemcsak a prózamondó verseny eredményeit, de a Vajdasági Magyar Versmondók Egyesületének 30 éves fennállását is 

megünnepelték…” Forrás: Pannonrtv.com teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Lajkó Flórián kapta a Kristálygömb Díjat 

Az idei VMTDK-ra három országból több mint 150-en jelentkeztek, akik rekordszámú, 11 szekcióban mutatták be legújabb kutatási 

eredményeiket. A megnyitó előadást Lukity Tibor matematika professzor tartotta a digitális képalkotásról. […] 8. alkalommal adták 

át a Kristálygömb díjat, a Vajdasági Tudományos Diákköri Konferencia kiemelkedő kutatói munkáért járó elismerését. […] Lajkó 

Flórián, kutatóorvos: Mind a kutatás, mind a Vajdasági Tudományos Diákköri Konferencia új kapukat nyitott meg előttem, ilyen 

szempontból is hozzájárult a szakmai énemhez…” Rtv.rs: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

 

Beszélgetés: Imszticsei Gabriella, a tecsői líceum igazgatója 

Técsőn működik Kárpátalja egyik legkeletibb magyar tannyelvű középfokú tanintézménye, a Técsői Magyar Tannyelvű Református 

Líceum, ahol – kollégiuma révén – más települések magyar diákjai keresztény szellemiségű nevelésben részesülnek. [...] Engem 

2022. február 1-én neveztek ki igazgatóvá. A gyereklétszám akkor nagyon alacsony volt, összesen 43 diák tanult az iskolában, mely 

abban az időben még a városi önkormányzathoz tartozott, s 2022 nyarán jutottunk el egy olyan kritikus ponthoz, amikor válaszút 

elé állítottak minket, mivel az addigi állami finanszírozás megszűnt. [...] 2023. január 1-től a Kárpátaljai Református Egyházkerület 

vette át a líceum fenntartását. A tavalyi évet 80 diákkal kezdtük, az ideit 107-tel, s 38 új diákot vettünk fel. [...] A szórványokból 

érkezők között vannak gyerekek, akik gyengébben beszélik, s akadnak, akik egyáltalán nem beszélik a magyart, ezért két nyelven 

kell folynia az oktatásuknak…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > 

Interjú: Kopasz Vivien Meláni, a Beregszászi Kossuth Lajos Líceum történelemtanára 

A kezdetekről, a mindennapjairól és a jelenlegi válsághelyzetről is beszélgettünk a sokoldalú fiatal pedagógussal. [...] A nemzetközi 

kapcsolatok alapszakos diplomámat 2017-ben szereztem meg, míg a történelem-mesterképzést 2019-ben kitüntetéses oklevéllel 

fejeztem be. Ezután nyertem felvételt a Debreceni Egyetem Történelmi és Néprajzi Doktori Iskolájába, a PhD-képzésben 2022-ben 

abszolváltam.. [...] A Tulipán Tanoda Magyar Népművészeti Iskolánál is már harmadik éve dolgozom. Hálózati koordinátor vagyok, 

elég széles a munkaköröm…” Forrás: Karpatalja.ma: teljes cikk > 

Beszélgetés: Hogyan alakította át a háború a kárpátaljai művészetet? 

Gúzsba kötöttség, elnémulás, kilátástalanság, megrekedés – milyen reakciók születtek a több mint ezer napja tartó háborúra, hogyan 

alakította a kárpátaljai magyar művészek, írók életét és alkotásait az elmúlt időszak? – erről kérdeztük Kulin Ágnes festőművészt, 

a Kárpátaljai Magyar Képző- és Iparművészek Révész Imre Társaság (RIT) elnökét, illetve Marcsák Gergely, irodalomtörténészt, 

írót, költőt, a Kovács Vilmos Irodalmi Társaság (KVIT) elnökét.. [...] A háború mindenkit másképp érintett. Vannak 

képzőművészek, akik teljesen szüneteltetik az alkotói tevékenységüket. Mások nagyon aktívak lettek, és éppen a művészetükben 

találtak menedéket. Egyesek kifejezetten a háborúval foglalkozó sorozatokat hoztak létre…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

Lüktet az élet a beregszászi teátrumban 

Megszokhattuk, hogy a Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színházban mindig történik valami. A Ficseri Gyermekstúdió kis 

tanulói rendszeresen látogatják a foglalkozásokat, és egyre inkább megkedvelik a színházi világot. A malenyij robot nyolcvanadik 

évfordulójáról méltóképpen emlékeztek meg az Uram, segíts haza minket! című műsorral. A darab a hét elején a Rákóczi-főiskolán 

rendezett emlékkonferencia után került bemutatásra. [...] Azt is tudjuk már, hogy az évad jövő évi részében sem fogunk unatkozni: 

2025 elején nagyszínpadi előadásba kezdünk, Oleg Melnyicsuk rendezésében A nyolc nő című nagy sikerű vígjátékot mutatjuk be 

tavasszal a nagyszínpadon fejtette ki Sin Edina a színház igazgatónője…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

Előadás: Morus Vezetőképző Akadémia Kárpátalján 

A Morus Vezetőképző Akadémia (MVA) és az Ortutay Elemér Görögkatolikus Központ közös szervezésében november 27-én 

Kovács Péter, a Hungary Helps Ügynökség vezérigazgatója tartott előadást. [...] Az MVA egy olyan intézmény, amely 18 és 30 év 

https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/harminc-eves-vajdasagi-magyar-versmondok-egyesulete
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/vers-es-prozamondo-talalkozo-bacsfeketehegyen
https://www.rtv.rs/hu/vajdaság/lajkó-flórián-kapta-a-kristálygömb-díjat_1588828.html
https://www.rtv.rs/hu/társadalom/átadták-a-kristálygömb-díjat-lajkó-flóriánnak_1588980.html
https://karpataljalap.net/2024/12/01/liceum-vegvideken-jovo-nemzedek-barkaja
https://karpatalja.ma/sorozatok/mestersegem-cimere/interju-kopasz-vivien-melani-koordinator/
https://kiszo.net/2024/12/01/hogyan-alakitotta-at-a-haboru-a-karpataljai-muveszetet-│-kiszo-interju/
https://kiszo.net/2024/12/01/luktet-az-elet-a-beregszaszi-teatrumban-●-karpati-igaz-szo/
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közötti fiatalokat céloz meg, akik vezetői képességeiket keresztény értékek mentén szeretnék fejleszteni…” Forrás: 

Karpataljalap.net: teljes cikk > 

 

Parlamenti választások: Az RMDSZ nagyot nyert, de a szélsőjobbos pártok még nagyobbat 

Az RMDSZ túlszárnyalta még a saját várakozásait is, a szenátusi listáira 590 ezer, a képviselőházi listáira pedig 585 ezer szavazatot 

gyűjtöttek. Összesen öt megyében végeztek az első helyen, és hatban kaptak több, mint 20 százalék fölötti eredményt. Az RMDSZ 

az elmúlt 20 év egyik legjobb eredményét érte el a parlamenti választásokon. Térképen foglaltuk össze az eredményeket. […] 

Honnan jött a „nagyapáink sírjain táncoló” AUR sikere Kovászna megyében, és miért a szélsőjobbra ütik a pecsétet a romák? […] 

A szavazatok 99,71 százalékos feldolgozottságánál a PSD 22,47 százalékon áll, az AUR 18,22 százalékon, a PNL 14,34 százalékon, 

az USR 12,19 százalékon áll…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Politikum: Szakemberek elemzik a választási eredményeket 

A nagyobb pártok elhanyagolták az emberek problémáit, ez állhat amögött, hogy előretörtek, és 30 százalék fölötti eredményt értek 

el a szélsőséges pártok Romániában a vasárnapi parlamenti választás után – jelentette ki a Krónikának az eredmény kapcsán Barabás 

T. János, a Magyar Külügyi Intézet vezető elemzője. […] A baloldal egységes, a jobboldal vagy jobbközép három nagy tömbből 

áll, és ezért nem sikerül jelentős eredményt elérniük – mondta ma reggeli műsorunkban Székely István politológus, az RMDSZ 

társadalomszervezésért felelős ügyvezető alelnöke…” Kronikaonline.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Beszélgetés: „A román politikum ugyanabba a hibába esik, mint a magyar 120 évvel korábban”  

Király András nyugalmazott történelemtanárral, az aradi Szabadság-szobor Egyesület elnökével, korábbi RMDSZ-es parlamenti 

képviselővel, tanügyi államtitkárral beszélgettünk a korabeli magyar politika felelősségéről, az aradi tárgyalásokról, a román 

közigazgatás bevezetéséről, a be nem tartott gyulafehérvári ígéretekről, a magyar közösség jövőjéről. […] 1918. december 1-je, a 

gyulafehérvári nagygyűlés […] felolvastak egy nyilatkozatot, amelynek a harmadik pontja miatt vitatkozunk ma is, vagyis amelyben 

a kisebbségeknek teljes önrendelkezést ígértek, vallási szabadságot, anyanyelvhasználatot az oktatásban, az igazságszolgáltatásban 

és a felekezeti életben, s amit sajnos a bukaresti román alkotmány 1923-ban semmibe vett. […] Sajnos a szórványosodás általános 

jelenség, s ha elvesznek a végvárak, akkor a központi vár is gyengül. Igen, időnként fel kell emlegetni – és december 1-je egy ilyen 

alkalom –, hogy „megígértétek, de nem tartottátok be…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

30 éves az újraindult Marosvásárhelyi Református Kollégium 

Egykori és jelenlegi tanárok, diákok, szülők, egyházi elöljárók és a helyi közösség képviselőinek jelenlétében meghitt, családias 

hangulatú gálaműsorral ünnepelte szombaton a Kultúrpalota zsúfolásig telt nagytermében újraindulásának 30. évfordulóját a 

Marosvásárhelyi Református Kollégium…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

Bemutatták a vasúttörténeti kiállítást 

A tavaly nyáron a vármezői vasútállomáson megnyílt a Mini Nyárád látogatóközpont, Nyárádremete község egyik összetett 

kistérségi turisztikai fejlesztési pályázata részeként. A beruházás az önkormányzat saját költségvetési forrásából és az Európai Unió 

LEADER vidékfejlesztési alapjaiból valósult meg…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

 

Politikum: A szlovák nacionalisták évtizedek óta a nyelvtörvénnyel akarják megmutatni, ki az úr az országban 

Miért merült fel a szlovák nyelvtörvény szigorítása 2024-ben, egy olyan időszakban, amikor a szlovák–magyar politikai kapcsolatok 

virágoznak? […] Ahhoz, hogy ezt a kérdést jobban megértsük, érdemes végigtekinteni a szlovák nyelvtörvények történetét, amely 

szorosan összefügg az önálló Szlovákia és a szlovák nacionalizmus történetével. […] Alig pár hónappal az 1989-es rendszerváltás 

után, 1990 tavaszán merült fel először a szlovák nyelvtörvény szükségességének kérdése. […] Habár a szlovák nacionalisták 

évtizedek óta újra és újra előhúzzák a nyelvtörvényt, mert érvelésük szerint a szlovák nyelv védelemre szorul, a szlovák nyelvész 

Lucia Molnár Satinská, a Szlovák Tudományos Akadémia Ľudovít Štúr Nyelvtudományi Intézete szociolingvisztikai osztályának 

vezetője szerint nyelvi vitalitás szempontjából a szlovák nem veszélyeztetett nyelv. […] A kutatás azt mutatta ki, hogy az emberek 

nem nagyon ismerik a törvények tartalmát, azok reálisan befolyásolhatják az emberek nyelvhasználati viselkedését, akár öncenzúra 

formájában…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > 

https://karpataljalap.net/2024/11/29/morus-vezetokepzo-akademia-karpataljan
https://transtelex.ro/kozelet/2024/12/01/romania-parlamenti-valasztas-percrol-percre
https://transtelex.ro/kozelet/2024/11/30/aur-kepviselo-helyi-tanacs-kovaszna-megye-roma
https://maszol.ro/belfold/Negyedmillioval-tobben-szavaztak-az-RMDSZ-re-mint-negy-evvel-ezelott
https://kronikaonline.ro/belfold/elemzo-a-nagy-partok-elhanyagoltak-a-valasztok-gondjait-ezert-torhetett-elore-a-szelsojobb
https://www.kolozsvariradio.ro/2024/12/02/valasztasi-ertekeles-szekely-istvannal/
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/a-nagy-egyesules-bbolcsojekentr-tekint-aradra-a-helyi-romansag
https://www.e-nepujsag.ro/articles/30-eves-az-ujraindult-marosvasarhelyi-reformatus-kollegium
https://www.e-nepujsag.ro/articles/az-elarasztott-falu
https://napunk.dennikn.sk/hu/4332964/a-szlovak-nacionalistak-evtizedek-ota-a-nyelvtorvennyel-akarjak-megmutatni-ki-az-ur-az-orszagban/


       

Beszámoló: A TANDEM nonprofit szervezet konferenciája 

Pedagógusoknak és szülőknek szólt a TANDEM nonprofit szervezet Az élet játék konferenciája, ahol a párhuzamosan futó 

előadások témái között egyebek mellett szó volt a közoktatási reformról, a stressz kezelésről, a tehetséggondozásról és a 

felzárkóztatásról, az online zaklatásról, az internetes kortárs zaklatásról és a reggeli köröknek a gyakorlatban történő 

megvalósításáról. Mi is meghallgattunk néhány előadást. […] Átalakult a tanári szerepkör, a tanár már nem a tudás és az információ 

egyedüli birtokosa ismertette Urbán Péter, az oktatási minisztérium munkatársa. […] A közoktatási reformról szóló kerekasztal 

beszélgetésen három magyar alapiskola pedagógusa számolt be az eddigi tapasztalatokról…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > 

Ipolyságon feszült a helyzet az iskola összevonások miatt 

Tapintható volt a feszültség azon a fórumon, melyet az ipolysági gimnáziumok közös épületében tartottak péntek este a városban 

működő iskolák racionalizációja kapcsán, az önkormányzat és a magyar iskolák nem kaptak meghívót a találkozóra. […] A 

találkozót Nyitra megye elnöke, Branislav Becík (Hlas) kezdeményezte, mert sok, meg nem erősített információ terjed az iskolák 

összevonása kapcsán. […] Nyitra megye a városban működő három középiskola összevonását támogatja, az összevonás után eladná 

a Műszaki és Szolgáltatóipari Szakközépiskola több épületből álló komplexumát. […] A megyeelnök egyebek között kijelentette: 

„Sajnálom, hogy a korosztályomhoz tartozó magyar barátaink, de az idősebbek gyerekei is mind Budapestre távoznak, ott nagyobb 

perspektívát látnak, mert nincsenek nyelvi akadályok. Ők maguk is tudják, hogy ha a gyerekeik magyar iskolába járnak, sajnos nem 

tudnak itt érvényesülni…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > 

Történelem és technológia találkozása 

A kassai Rovás Polgári Társulás és a magyarországi Gyöngyös Város Önkormányzata összefogott egy határon átnyúló projekt 

keretében, amely nemcsak a kulturális örökség megőrzésére törekszik, hanem azt értékes tevékenységekkel tölti meg a fiatalok és a 

széles közönség számára. A projekt teljes költségvetése 2 660 000 euró. […] „A globalizáció és a digitalizáció korában a közösségek 

olyan kihívásokkal szembesülnek, amelyek a helyi identitás, hagyományok és értékek elvesztésével járnak” – hangsúlyozta Szabó 

Ottó, a kassai Rovás Polgári Társulás elnöke. A projekt keretében felújítják a kassai Erzsébet utca 42. szám alatti történelmi épület 

pincéjét, valamint a gyöngyösi Püspöki út 23. szám alatti érseki adminisztratív házat…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

Mérföldkövek helytörténeti konferencia Udvardon 

A Pro Pátria Honismereti Szövetség és társszervezői 27. alkalommal szervezték meg a Mérföldkövek helytörténeti konferenciát 

Udvardon, november 30-án. […] Varga László helytörténész több csemadokos kiadvány szerkesztője, szerzője. Mint elmondta azért 

kezdett helytörténettel foglalkozni, mert oktatni akarta, de rájött, hogy nincsen hozzá anyag. [...] A gyakorlati kutatásról Kiss Beáta, 

a Csemadok országos elnökségének tagja, a Csemadok Lévai Területi Választmányának tagja szólt, hiszen volt kutatni a Bibliotheca 

Hungaricában, a Lévai járás múltjáról kerestek iratokat…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

A Felvidéki Regnum Marianum Akadémia novemberi előadása 

A Felvidéken tizenkilenc éve működő Regnum Marianum Akadémia novemberi előadására, a szőgyéni Könyvtár és Galéria 

előadótermében várta vendégeit a rendezvény házigazdája, Farkas Zsolt esperes-plébános, aki Méri Bulcsú, fiatal történelemkutató 

könyvének bemutatójára hívta meg a szerzőt és az érdeklődő közönséget. […] A közelmúltban napvilágot látott könyv „A Südwind 

hadművelet – Páncélosok ellentámadásban a Garam-mentén 1945. február 17 – 24.” című könyv bemutatója kapcsán Zsolt atya 

elmondta, hogy a történelmi események mindig is befolyásolták a közösségek életét és személyesen érintették a családokat…” 

Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

Előadás: Tudatos érzelemkezelés az örömteli nevelésért 

Több mint 150 fő előtt tartott előadást Novák Ferenc tanár, pedagógiai viselkedéskutató az ekecsi kultúrházban. […] Novák Ferenc 

előadása kezdetén a közönség összetételéről érdeklődött, így gyorsan kiderült, hogy a jelenlévők legalább háromnegyedének 3 

évesnél kisebb gyermeke van. A megjelentek között voltak várandós hölgyek és pedagógusok, akik életét választott hivatásuknak 

köszönhetően is bearanyozzák a gyerekek. […] Kiemelte, hogy az alábbi három érzelem tudatos használatával segíthetünk a kényes 

szituációkban, akár a hiszti kezelésénél is. Novák ezt nevezi tudatos érzelemhasználatnak, ami megkönnyíti a kommunikációt. Az 

első az enyhe unalom, amivel biztosan nem adunk a düh és agresszió folytatáshoz további energiát…” Forrás: Ujszo.com: teljes 

cikk > 

https://napunk.dennikn.sk/hu/4334031/az-elet-jatek-hirdette-a-komaromi-elmenykonferencia-komoly-programokkal/
https://napunk.dennikn.sk/hu/4337391/ipolysagon-feszult-a-helyzet-az-iskolaosszevonasok-miatt-a-magyarok-es-a-szlovakok-is-aggodnak-becik-megyeelnok-forumot-tartott/
https://felvidek.ma/2024/11/29/tortenelem-es-technologia-talalkozasa-a-fiataloke-a-foszerep-kassan-es-gyongyoson/
https://felvidek.ma/2024/12/01/ertekteremtes-merfoldovek/
https://felvidek.ma/2024/11/30/a-felvideki-regnum-marianum-akademia-novemberi-eloadasa-meri-bulcsu-sudwind-c-konyvenek-bemutatojaval/
https://ujszo.com/regio/tudatos-erzelemkezeles-az-oromteli-nevelesert
https://ujszo.com/regio/tudatos-erzelemkezeles-az-oromteli-nevelesert


       

DIASZPÓRA 

Beszélgetés: A Dosky díjas Forgács Miklós, drámaíró 

Lilith hiba lett a rendszerben, mert nem adta meg magát Ádám akaratának. Forgács Miklóst pedig drámaíróként nagyon érdeklik az 

ilyen hibák. Nagyinterjú a friss Dosky-díjas alkotóval. […] Mit jelent neked ez a díj? Jelenleg két dolgot. Az egyik, hogy egész 

életemben ott akartam lenni, amit én perifériának gondolok. Inkább a szélről, kívülről, távolságból figyelem a dolgokat, egyszerre 

kint is vagyok, és bent is. […] Hajlamos vagyok kicsit minden munkafolyamatba belehalni, mindent kicsit feleslegesen, eltúlzottan 

komolyan venni, a téteket metafizikus, kozmikus magaslatokba helyezni. […] Te férfiként hogyan közelíted meg a női perspektívát? 

[…] Mészáros András filozófus, az MTA külső tagja nagyon sok dologra hívta fel a figyelmemet Lilithtel kapcsolatban Gasparik 

Maja podcastjában, amit a rádióban hallottam…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > 

Múltidéző: Bartha Miklós – egy székely puccsista 

Valószínűleg nem sokan emlékeznek ma már az 1877-es székely puccsra, amely a törököket kívánta támogatni az oroszokkal vívott 

háborúban. […] A hivatalos Monarchia nem kívánt állást foglalni az orosz-török konfliktusban, de a magyarok többsége a törököket 

támogatta inkább, s mivel Tisza Kálmán kezét fogta a közös külügyi politika, a székelyek egy része úgy döntött, önálló utakra lép, 

s helyi puccsot szerveztek, amellyel a törököket próbálták megtámogatni. […] Bartha Miklós kora legkiválóbb tollú és 

legkérlelhetetlenebb publicistája volt, enyhén nacionalista és antiszemita nézetekkel, de kivételes tehetségét maga Ady Endre is 

elismerte. Tolla vitriolos volt…” Forrás: Muzsa.sk: teljes cikk > 

 

Könyvbemutató a Bocskai Rádióban Réti Gergellyel és Székely Leventével 

Az Egy jobb világért című interjú- és cikkgyűjtemény a 110. évfordulóját ünneplő Magyar Cserkészszövetség mögött álló – 

viszontagságoktól nem mentes – időszakra tekint vissza szociológiai szempontból. Hazánk legnagyobb és legrégebb óta működő 

ifjúsági szervezete túlélt szélsőséges ideológiákat, háborúk és korszellem hozta kihívásokat, komoly megpróbáltatásokat. A 

változatos tematikájú, jubileumi tanulmánykötetet az Egyesült Államokban is bemutatta a két szerző, Székely Levente, az MCC 

Ifjúságkutató Intézet igazgatója és Réti Gergely, az MCC igazgatói megbízottja. […] Székely Levente és Réti Gergely úgy véli, ha 

a cserkészet szellemisége az elmúlt 110 évben megőrizte eredeti küldetését és eredeti célját, optimistán nézhet a következő száz év 

elébe…” Forrás: Bocskairadio.org: teljes cikk > 

Fábry Kornél katolikus püspök clevelandi látogatása 

Beszélgetés hitről, hivatásról, megtérésről, valamint a diaszpórában élő katolikusok helyzetéről a hívek és az egyházi vezetés 

szemszögéből egyaránt. A clevelandi Szent Imre-Templomban találkozott a tengerentúli magyarokért felelős püspöki kari 

megbízottal Strober László, a Bocskai Rádió műsorvezetője és szerkesztője. Fábry Kornél, az Esztergom-Budapesti Főegyházmegye 

kinevezett segédpüspöke elmondta, hogy a világszerte 80 magyar ajkú római katolikus közösséget igazgat és gondoz távolról a 

Magyar Katolikus Püspöki Kar. […] Püspök atya szerint a legnagyobb kihívás, egyben kísértés, amit ma a világ kínál, hogy úgy 

érjük el a szabadságot, ha nem hozunk döntéseket. Véleménye szerint a nem döntés a lehető legrosszabb döntés…” Forrás: 

Bocskairadio.org: teljes cikk >  

Az utolsó opera - Dokumentumfilm vetítése 

2024. december 9-én, 18:00 órakor a Collegium Hungaricum Berlin ad otthont Az utolsó opera című dokumentumfilm vetítésének. 

A film középpontjában Eötvös Péter, a nemzetközileg elismert zeneszerző tizenharmadik operája, a Valuska áll, amely egyben az 

első magyar nyelven íródott operája. […] A mű alapját Krasznahorkai László Az ellenállás melankóliája című regényének 

adaptációja adja. A bemutatót különleges alkalomhoz, a zeneszerző 80. születésnapjához kötve tervezték. Az esemény egyedülálló 

lehetőséget kínál a közönség számára, hogy betekintést nyerjen a mű keletkezésének hátterébe és a zeneszerző alkotói világába. 

[…] Az estet a Clavigo előadását követően az alkotókkal folytatott pódiumbeszélgetés zárja…” Forrás: Culture.hu: teljes cikk > 

teljes cikk 2 > 

 

 

 

Összeállította: Bóna László 

https://napunk.dennikn.sk/hu/4334459/a-dosky-dijas-forgacs-miklos-en-is-hiba-vagyok-ahogy-lilith-egy-glitch-a-rendszerben/
https://muzsa.sk/irodalom/bartha-miklos-egy-szekely-puccsista-aki-gomorben-talalt-menedeket
https://www.bocskairadio.org/egy-jobb-vilagert-110-eves-a-magyar-cserkeszet-konyvbemutato-a-bocskai-radioban-reti-gergellyel-es-szekely-leventevel/
https://www.bocskairadio.org/hit-es-identitas-fabry-kornel-katolikus-puspok-clevelandi-latogatasa/
https://culture.hu/hu/berlin/esemenyek/az-utolso-opera
https://culture.hu/hu/berlin/esemenyek/clavigo

